
SCHRIFTELIJKE VRAAG

nr. 310
van INGRID PIRA
datum: 18 maart 2019

aan KOEN VAN DEN HEUVEL
VLAAMS MINISTER VAN OMGEVING, NATUUR EN LANDBOUW

Planschade en planbaten  -  Evolutie

Deze vraag betreft de (uitbetaalde) planschaderegeling en planbatenregeling.

1. Hoeveel planschade werd er sinds de invoering van de wet op stedenbouw van 1962 
uitbetaald? Hoeveel voor en hoeveel na de staatshervorming van 1980? Graag een 
overzicht met het uitbetaalde bedrag per jaar en de omzettingen die aanleiding gaven 
tot de uitbetaling van de planschade (oorspronkelijke bestemming - nieuwe 
bestemming)?

2. Hoeveel planschade werd er sinds de invoering van het Duinendecreet uitbetaald door 
de Vlaamse overheid?

3. Hoeveel planschade heeft de invoering van de gewestplannen teweeg gebracht voor 
Vlaanderen? We gaan er hierbij vanuit dat de afwerking van de gewestplannen 
samenvalt met de bevoegdheidsoverdracht naar Vlaanderen in 1980 en de claims dus 
bij het Vlaamse Gewest terechtgekomen zijn en na ca. 40 jaar alle claims verwerkt 
zullen zijn voor de rechtbanken.

4. Hoeveel planschadeclaims lopen er momenteel tegen de Vlaamse overheid? Wat is de 
gemiddelde doorlooptijd van deze planschadeclaims ? Hoeveel van de afgehandelde 
zaken werd als ongegronde claim afgewezen?

5. De Vlaamse Regering laat in het voorontwerp Instrumentendecreet (20 juli 2018) de 
ruimtelijke voorwaarde van uitgeruste wegenis om in aanmerking te komen voor 
planschade vallen opdat ook voor niet-ontsloten gronden planschade geëist kan 
worden. Dit zal een veel groter kostenplaatje met zich meebrengen dan de bestaande 
regeling omdat grote delen van nog beschikbare bouwgronden uitgestrekte, niet-
ontsloten open terreinen zijn. 

Wat is de aanleiding voor deze wijziging? Heeft de Vlaamse overheid in het verleden 
reeds een rechtszaak op dit vlak verloren, is er een juridisch precedent? Werd er met 
andere woorden al in het verleden planschade uitbetaald voor een gebied dat niet 
ontsloten is?

6. Gemeenten en provincies betalen ook planschade uit naar aanleiding van hun 
gemeentelijke en provinciale herbestemmingen. 



Monitort de Vlaamse overheid dit en heeft zij zicht op de bedragen die door gemeenten 
en provincies reeds werden uitgekeerd de afgelopen 10 jaar? Graag een overzicht van 
de planschade die gemeenten en provincies betaalden naar aanleiding van 
herbestemmingen de afgelopen 10 jaar.

7. Wat betreft de planbaten is er in een 5-jaarlijks rapport voorzien. Er werd een 
evaluatierapport gemaakt voor de periode 2009-2013. 

Bestaat er intussen ook een evaluatierapport 2013-2018? Indien ja, wat zijn de 
resultaten, indien neen, wanneer wordt het evaluatierapport 2013-2018 in verband met 
planbaten verwacht ? Indien het evaluatierapport 2013-2018 niet werd opgestart: 
waarom is er geen opvolging van het evaluatierapport 2009-2013 ?



KOEN VAN DEN HEUVEL 
VLAAMS MINISTER VAN OMGEVING, NATUUR EN LANDBOUW

ANTWOORD
op vraag nr. 310 van 18 maart 2019
van INGRID PIRA

1. Op zicht van de thans beschikbare gegevens, werden voor de periode van 2007 tot 
2019 (stand per 5 april 2019) per jaar de volgende bedragen aan 
planschadevergoeding uitbetaald (bedragen in euro):

2007
              
4.638.368

2008
              
1.505.862

2009
                 
319.329 

2010
                 
196.958 

2011
              
1.166.060 

2012
              
1.687.826 

2013
                    
41.458 

2014
                    
27.832 

2015
                             
-   

2016
                 
844.965 

2017
                             
-   

2018
                 
869.354 

2019
                 
719.030 

Voor de jaren voorafgaand aan het jaar 2007 werden geen overzichten per jaar 
bijgehouden, maar voor de beschikbare informatie verwijs ik naar de antwoorden op 
de volgende schriftelijke vragen:

- vraag nr. 138 van 10 juli 2007 van de heer C. DECALUWE;
- vraag nr. 38 van 25 november 2005 van de heer C. DE CALUWE;
- vraag nr. 164 van 11 september 2003 van de heer C. DECALUWE;
- vraag nr. 91 van 7 maart 2002 van de heer C. DECALUWE;
- vraag nr. 15 van 22 oktober 1999 van de heer C. DECALUWE;
- vraag nr. 103 van 14 december 1998 van de heer C. DECALUWE;
- vraag nr. 202 van 29 januari 1998 van de heer C. DECALUWE;
- vraag nr. 176 van 30 april 1996 van de heer C. DECALUWE.

Gelet op het ontbreken van de nodige informatie, is het niet mogelijk om een volledig 
overzicht te geven van de uitbetaalde planschadevergoedingen vanaf 1962 tot heden, 



noch om een opsplitsing te maken van betalingen daterend van voor en na de 
staatshervorming van 1980.

Een inventaris van de concrete bestemmingswijzigingen (omzettingen) die per 
individueel dossier aanleiding hebben gegeven tot planschadevergoeding, is niet 
beschikbaar.

2. Er wordt gevraagd hoeveel ‘planschade’ er sinds de invoering van het Duinendecreet 
uitbetaald werd door de Vlaamse overheid. Het betreft hier in se geen 
planschadevergoeding, maar wel een schadevergoedingsregeling sui generis, voorzien 
in de Duinendecreten en hun uitvoeringsbesluit. Deze regeling is wel gebaseerd op de 
planschadevergoedingsregeling. In het kader van de Duinendecreten werd sedert de 
invoering van de regeling in 1996 (datum uitvoeringsbesluit is 8/10/1996) tot op heden 
een bedrag uitbetaald van € 22.267.603,77. Dit betreft zowel de uitbetaling in het 
kader van de administratieve procedures als deze in het kader van de gerechtelijke 
procedures, in het geval de aanvrager in beroep ging tegen de beslissing genomen in 
het kader van de administratieve procedure. 

3. Voor het antwoord op deze deelvraag wordt verwezen naar de cijfergegevens die 
vermeld staan in het antwoord op vraag 1. Een aparte inventaris van alle betalingen 
aan planschadevergoeding voortvloeiende uit de gewestplannen is niet beschikbaar.

4. Momenteel zijn er 81 (plan)schadeclaims lopende tegen de Vlaamse overheid in de 
materie Ruimtelijke Ordening. Het is daarbij belangrijk te weten dat vele vorderingen 
gebaseerd zijn op verschillende rechtsgronden, waaronder de decretale 
planschaderegeling. Verder wordt echter ook regelmatig beroep gedaan op de 
bepalingen inzake foutaansprakelijkheid, de leer van de quasi-onteigening, enz. 

Een ander aandachtspunt is dat vele procedures die werden ingeleid in de loop van de 
jaren, na verloop van tijd inactief worden, omdat ze bijvoorbeeld niet verder 
benaarstigd worden door de eisende partijen. Deze zaken hebben bijgevolg een 
uitdovend karakter, waardoor het niet mogelijk is om het aantal effectief lopende zaken 
exact te bepalen.

De gemiddelde doorlooptijd van deze procedures bedraagt thans ongeveer drie tot vier 
jaar, maar kan uiteraard sterk variëren, naargelang de aard van de zaak. 

Het aantal als ongegrond afgewezen claims wordt niet bijgehouden. Enkel van de 
betaalde dossiers wordt een inventaris bijgehouden (zie vraag 1).

5. De voorwaarde van de voldoende uitgeruste weg als toegang tot planschade is 
inderdaad geschrapt in het voorontwerp, doch komt elders in de bepalingen met 
betrekking tot de eigenaarsvergoedingen terug voor in een andere vorm. 

Artikel 17, § 3 dat betrekking heeft op de objectieve factoren die de eigenaarswaarde 
van het perceel kunnen beïnvloeden en waarop de venale waarde wordt gebaseerd, 
vermeldt in 4° het al dan niet gelegen zijn aan een voldoende uitgeruste weg en de 
afstand tot deze uitgeruste weg. Het voorontwerp voorziet dit aspect op te nemen bij 
de waardering van de vergoeding en niet bij de toegang tot de vergoeding.

Het opzet om de toegangscriteria zoals de uitgeruste weg te laten vallen,  maar ook de 
50m regel en de stedenbouwkundige bebouwbaarheid, was om van bij aanvang de 
toegang tot planschade breder open te stellen.

Volgens de voor mij beschikbare informatie is er tot nu toe geen planschade toegekend 
voor een perceel dat niet gelegen is aan een voldoende uitgeruste weg.



6. De planschadezaken die voortvloeien uit gemeentelijke en provinciale plannen worden 
door de Vlaamse overheid niet gemonitord. 

7. De onderzoeksagenda voor 2019 van het departement Omgeving voorziet in de 
evaluatie van de effectiviteit van de planbatenheffing.

Het vorige rapport uit 2013 betrof de periode 01.01.2009 - 01.01.2014 en ging in 
eerste plaats in op de directe financiële gevolgen van deze regeling. Het was een 
monitoringsrapport met cijfers over theoretische en effectieve inkomsten uit 
planbatenheffing en het bevatte geen beleidsmatige conclusies.

Het evaluatieproject dat in 2019 zal worden opgestart zal een bredere scope hebben 
dan het rapport uit 2013. Naast een update van de info uit het vorige rapport zullen 
ook conclusies geformuleerd worden over de effectiviteit van de planbatenheffing. 
Zowel beleidsmatige als operationeel-technische aspecten van het instrument zullen 
worden onderzocht. Er zal ook worden nagegaan wat de impact de planbatenheffing is 
op de ruimtelijke ordening. De resultaten van de evaluatieopdracht worden verwacht 
tegen midden 2020.

https://www.ruimtelijkeordening.be/Portals/108/docs/planbaten/evaluatie-pb-monitoringsrapport.pdf

